
7XXI. évfolyam 6. szám

zENEI KözélEtüNK

szeged

y Különleges turnékra készülnek, úgy lá-
tom, hogy most meghódítják a Távol-Kele-
tet, hiszen az év végén Kínába utaznak, s 
terveznek egy japán turnét is… Minek 
köszönhetôek ezek a meghívások? Ejtsünk 
néhány szót arról is, hogy hogyan mû kö-
dik az együttes menedzselése… 

– A zenekar terveinek kialakításában már 
nem én vagyok a kulcsszereplô. Igazgató 
kollé gám, Lukácsházi Gyôzô dinamikus 
vezetô, aki új ötleteket és kapcsolatokat is 
hozott 2013-as kinevezésekor, ez a zenekar-
nak elônyére szolgál. A Távol-Kelet egyre 
jobban érdeklôdik az európai zenekarok 
iránt, és hazánknak ott is nagy a presztízse 

komolyzenei téren. Bennünket is megtalál-
tak, ráadásul a hangverseny-piac azon szeg-
mensében, ahol tényleg a minôség számít; 
az igényes feladatokra szóló meghívások-
nak örömmel teszünk eleget. 

y Olvastam, hogy terveik között szerepel 
az is, hogy fiatalítsák a közönségüket. Mi-
lyen új eszközökkel küzdenek ezért?

– Itt ismét Lukácsházi Gyôzôre kell hivat-
koznom, aki a Bartók Rádió révén országo-
san is ismert komolyzenei gyermekmûsorain 
keresztül. Számos rendszeres programunk 
volt korábban is a legkisebbek számára, de 
az ô mûsorvezetése új lendületet adott eb-
ben a munkánkban. Az általános iskolák, 
középiskolák számára kínált bérleti soroza-
tainkat továbbra is a Filharmóniával együtt-
mûködésben valósítjuk meg. Új elem vi-
szont, hogy az egyetemistákat aktív módon 
vonjuk be programjainkba, olyan területen, 
amihez ôk értenek jobban: a különbözô 
mûvészeti ágak találkozására épülô mû so-
rok hoz mi a muzsikával járulunk hozzá.

y Tavaly aláírt a színház fôigazgatójaként 
egy megállapodást a tudományegyetem-
mel, nyílt napon vendégül is látták az 
egyetemistákat. Érezhetô már mindennek 
az eredménye?

– Az Egyetemi Nyílt Napot immár hetedszer 
rendezte meg a színház. A fiatalok bevoná-
sának kulcskérdése az információ megfelelô 
csatornán való eljuttatása és a kellô ér dek lô-
dés, motiváció kialakítása. Az elôbbi téren a 
fiatalok információ-szerzési szokásainak 
megfelelô, korszerû eszközök alkalmazá-
sára van szükség, a motivációt, kötôdést 
pedig – részben az imént mondottakkal el-
lentétben – a személyes ismeretség, a köz-
vetlenebb kontaktus kialakítása segíti. Ezért 
nyitjuk meg kapuinkat minden ôsszel, ami 
nem csupán az épület kulisszák mögötti be-
járását jelenti, hanem a fiatalok kipróbál-
hatják a mûvészeink (színészek, énekesek, 
táncosok) munkáját kitöltô tevékenységi 
formákat, azaz beszédtechnika, ének- és 
táncórákon vehetnek részt vezetô mû vé-
szeink irányításával. Színházi maszkot ké-
szíttethetnek, különleges jelmezeket pró-
bálhatnak fel. Mindez persze azt szolgálja, 
hogy az élmények hatására az elôadásainkra 
is kíváncsiak legyenek...

y Hogyan mûködik a gyakorlatban a 
közös koncertezés a Tudományegyetem 
fiatal muzsikusaival? Miképp tudnak be-
illeszkedni az együttesbe, s mindez meny-
nyire inspirálja ôket arra, hogy késôbb a 
zenekar tagjaivá váljanak? Hiszen mos-
tanában gyakran szóba kerül, hogy a ta-
nári életpálya-modellnek köszönhetôen 
sokan inkább a pedagógusi pályát vá-
lasztják…

– Nagyon aktívak vagyunk, ugyanis Sze-
geden a magas színvonalú hangver senyélet 
mellett a vidék leggazdagabb zenés szín-
házi kínálata is ránk épül. Ehhez gyakran 
kényszerülünk kisegítôk alkalmazására, és 
ezt a szükségszerûséget tudatosan igyek-
szünk jó lehetôségként kezelni, hosszú 
távú személyi terveinkkel összehangolni. 
A Ze ne mûvészeti Karon oktató tagjaink 
véleményére alapozva azokat próbáljuk ki 
az alkalmi feladatokban, akik reményeink 
szerint többre hivatottak. Jellemzô, hogy 
próbajátékainkra nagy számban jelent-
keznek azok, akiket a zenekari hivatás 
szép ségei megragadtak a velünk való mun-
ka során. Tartunk mi is a zenepedagó-
gusok magasabb bérei okozta elszívó ha-
tástól, de egyelôre nincsenek utánpót-
lás-gondjaink.

y Hogyan vélekedik a nemzeti címrôl? 
Több segítséget nyújt megbecsülésben, 
pénzben vagy a tennivalókat, a megol-
dandó feladatokat gyarapítja?

– A nemzeti kategóriába minôsítés feltétele-
ként megkötött közszolgáltatási szerzô dés-
ben vállalt feladatok ellátásához, illetve a 
megfogalmazott minôségi követelmények 
személyi és tárgyi feltételeinek biztosítá-
sához szükséges anyagi erôforrásokhoz 
képest a kategóriához rendelt támogatás 
mértékét nem látom elegendônek. A cél-
kitûzések, az elvárások helyesek – lényegé-
ben korábban is ezek szerint dolgoztunk –, 
de szeretnénk minél magasabb szinten tel-
jesíteni. Ehhez is több pénzre lenne szük-
ség, másrészt mûvészeinket a magasabb kö-
vetelményeknek való megfelelés elismeré-
seként méltó jövedelemhez szeretnénk jut-
tatni, de jelenleg – források hiányában – a 
bérek nem tükrözik azt, hogy milyen 
minôsítésû zenekarban dolgozik egy mu-
zsikus. 

„elhivatottság és szakadatlan szorgalom”
gyüdi sándor a zenekari munkáról, tervekrôl, gondokról
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y Lényeges kérdés minden együttes, szín-
ház költségvetésében, hogy mi lesz a TAO 
sorsa. Önök milyen megoldási le he tô sé-
geket látnak, mi lenne a megfelelô forma 
a zenekar számára a késôbbiekben? Ön 
milyen megoldást tartana jónak az egész 
zenei területet illetôen?

– A Zenekar hasábjain is kifejtettem azt a 
véleményemet, hogy az állam szándéka, 
miszerint lemond bizonyos típusú adóbevé-
teleinek egy részérôl, ha az érintett adózók 
a költségvetésbe befizetendô összegbôl 
elôadó-mûvészeti szervezetet támogatnak, 
nem problémamentesen valósul meg. Egy-
felôl a TAO mindenféle ügyeskedés terepé-
vé vált, nem jelentéktelen része egyáltalán 
nem az arra méltó mûvészeti mûhelyeknek, 
hanem a közvetítésre szakosodott cégek-
nek, vagy kifejezetten a TAO-támogatások 
megszerzésére alakult, valójában nem mû-
vészi értéket teremtô vállalkozásoknak jut, 
másfelôl vitathatónak tartom, hogy az állam 
által átengedett összegbôl az együttesek 
nem mûvészi teljesítményük, hanem keres-
kedelmi eredményességük – tudniillik – 
jegybevételük arányában részesülnek. Sze-
rintem jobb lenne, ha az állam adóként be-
szedné ezeket az összegeket, és sok milliárd 
forinttal megnövekedô forrásaiból nagyobb 
mértékben támogatná az elôadó-mûvészetet 
– akár az emtv. szerint felosztható keretek 
növelésével, akár a mûvészi és közmû ve lô-
dési szempontokat elôtérbe helyezô szem-
pontrendszert alkalmazó kiegészítô támo-
gatások formájában.

y Említette azt is, hogy az együttest is ne-
héz helyzetbe hozta az a gyakorlat, 
amely szerint az önkormányzat olyan 
mértékben csökkentette a támogatásu-
kat, amennyi vel az államtól kapott ösz-
szeg növekedett. Most milyen a helyzet? 
Mit tudnak tenni azért, hogy mindezen 
változtassanak?

– Az állami támogatás növekményét szeret-
tük volna fejlesztésekre fordítani: új hang-
szerekre, neves vendégek meghívására, 
megújuló reklámtevékenységre, egészség-
megôrzô beruházásokra (megfelelô székek-
re, hallásvédelemre) fordítani. A nemzeti 
besoroláshoz tartozó feladatok ellátása is 
sok pénzt igényel, különösen az új mûvek 
íratása és a határon túli magyar területeken 
való koncertezés, ottani vendégmûvészek 
és zenekarok meghívása, a fesztiválrende-
zés és -részvétel. Szomorú, hogy ezekre a 
célokra továbbra sincs elegendô forrásunk. 
A 2015-ös állami költségvetésnek még csak 
a tervezetét ismerjük, az állami támogatást 
alapul vevô fenntartói támogatás érdekében 

egyelôre csak általánosságban tudunk ér-
velni. Várjuk továbbá azt is, hogy az állam 
valamilyen jogszabályi megoldással bizto-
sítsa eredeti szándékának érvényesülését, 
vagyis azt, hogy támogatásának növekedése 
a zenekarok számára a fenti célok megvaló-
sítására fordítható növekményt jelentsen, az 
önkormányzatok ne fenntartói terheik 
csök kentésére használják fel. 
 
y Mi történt az Armel Fesztivállal? Miért 
változott a helyszín, s mennyiben kap eb-
ben szerepet a továbbiakban a zenekar?

– Sajnáljuk, hogy az Armel Operafesztivál 
elkerült Szegedrôl, bár el kell ismernünk, 
hogy a nagy mûvészeti intézmények fenn-
tartói támogatásához képest is igen jelentôs 
terhet jelentett a városi költségvetésnek. 
Produkciónkkal – Marco Tutino Márai-re-
génybôl készült operájának nagy sikert ara-
tott ôsbemutatójával – idén is résztvevôje 
voltunk és 2015-ben is meghívottja va-
gyunk a fesztiválnak.

y Azt látom, hogy a programban több ôs-
bemutató is szerepelt, október végén pél-
dául Tóth Péter egyik mûvét adták elô. 
Hogyan fogadja ezeket az új darabokat a 
zenekar és a közönség?

– A zenekar fogékony az újdonságokra, de 
igényes és érzékeny a mûvészi minôségre, 
azaz értékük alapján ítéli meg az új zene-
mûveket: a jó darabokat szívesen játssza ak-
kor is, ha megtanulásuk komoly kihívást je-
lent, ugyanakkor elutasítja a fantáziátlan, 
sekélyes, vagy blöff-kompozíciókat. A kö-
zönség az elôadott mû értékein túl érzékeli 
azt is, hogy a zenekar meggyôzôdéssel, hit-
tel adja-e elô a koncertprogramot, vagy 
csak kötelességszerûen „letudja” a kortárs 
szerzôk „támogatását”. A kulcskérdés az, 
hogy a zenekar vezetése valóban értékes al-
kotásokat tûzzön mûsorra: ezeket a zenekar 
és a közönség is élvezni fogja. Például Tóth 
Péter Prospero címû mûve esetén ez meg is 
valósult. 

y Van zenekar, ahol nem egyszerû a 
szimfonikus munka és a színházi tenni-
valók egyeztetése. Ön viszont nemcsak a 
zenekar mûvészeti vezetôje, hanem a te-
átrum fôigazgatója is. Így sokkal köny-
nyebb az egyeztetés? Vagy azért így is vi-
tatkozik néha önmagával?

– Felelôsséggel tartozom mindkét mûvészi 
mûhely iránt, így mindkettô érdekeit igyek-
szem figyelembe venni; természetesen 
könnyebb így az egyeztetés, mint amikor 
ellenérdekelt felek vitatkoznak. Idônként 
persze akadnak olyan helyzetek, amikor va-

lamely, az egyik intézmény számára fontos 
dolog a másik apró érdeksérelmével jár, 
például többletmunkát igényel. Ilyenkor a 
döntésben segít, hogy mindkét intézmény-
nél vannak olyan munkatársaim, akik a sa-
ját együttesük érdekeit képviselik.

y A teátrum operaválogatásánál szem-
pont az is, hogy a zenekar repertoárját 
ugyancsak építse vele?

– A szegedi zenekar operarepertoárja óriá-
si: példaként elmondhatom, hogy tizenhét 
különbözô Verdi-operát játszott. Természe-
tesen ezeket nem tartjuk egyszerre mû-
soron, tehát jelentôsége inkább annak van, 
hogy a zenekar otthonosan mozog sokféle 
stílusban, és ez lehetôséget ad arra, hogy a 
színház gyakorlatilag kompromisszumok 
nélkül állíthatja össze operai kínálatát. A 
döntés meghatározója a közönség érdeke, 
azaz az újdonságok, különlegességek és a 
népszerû remekmûvek egyensúlya.

y Az egyik korábbi interjújában említette, 
hogy talált egy harmadik utat a meg-
fizethetô és a világsztár énekesek között, 
így került Szegedre például László Boldi-
zsár vagy Pasztircsák Polina. Ezt a mód-
szert át lehet ültetni a zenekarra is?

– Nem véletlenül figyeljük a zenei versenye-
ket, ajánlunk fel különdíjként koncertmeg-
hívásokat a legjobbaknak. Pontosan ugyan-
azt tesszük, mint a színház az énekesek ese-
tében: azokat hívjuk, akik már kiválóak, de 
még megfizethetôk.

y Sok éve irányítja mûvészeti vezetôként 
az együttest. Hogyan látja, hová jutott az 
együttes, mi a következô cél, s ehhez mi 
mindenre van még szükség?

– Valóban, immár másfél évtizede irányí-
tom a Szegedi Szimfonikus Zenekart, ami a 
vidéki zenekarok körében az egyik leghosz-
szabb ideje fennálló kapcsolat. Büszke va-
gyok arra, hogy az együttes kiváló erôkbôl 
áll, 99 zenemûvész álláshelyével az ország 
egyik legnagyobb és – méretének meg-
felelôen – egyik legaktívabb zenekara, mely 
egyszerre bázisa Szeged sokszínû koncert-
életének és a vidék leggazdagabb operai kí-
nálatának. Célunk a folyamatos fejlôdés: te-
hetséges fiatalokat szerzôdtetni, jó hangsze-
rekhez hozzájutni, kiváló vendégmûvészeket 
meghívni, nagyszerû helyeken fellépni. 
Mindehhez és tagjaink mûvészi teljesítmé-
nyükhöz méltó megbecsüléséhez természe-
tesen pénzre van szükség. Szegeden még 
egy további, nagyon fontos dolog hiányzik 
a komolyzenei kultúra fejlôdéséhez: egy 
koncertterem...
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y Ön szerint milyen a XXI. század zene-
kara? Mit lehet tenni azért, hogy a szege-
di együttes is ilyenné váljon?

– A XXI. század zenekarának sokoldalúnak 
kell lennie mûfaji és stiláris értelemben, nyi-
tottnak minden újdonságra, a közönséggel 
való találkozás sokféle új lehetôségére. A 
mai követelményeknek megfelelôen, a régi-
zenei mozgalom eredményeit felhasználva 
képesnek kell lennie a barokk és a bécsi 
klasszicizmus remekmûveinek hiteles tol-
mácsolására éppúgy, mint a XX. századi 
irodalom és a kortárs szerzôk kifogástalan 
megszólaltatására. Nem szabad arisztokrati-
kusan elzárkóznia az igényes könnyû ze-
nétôl, de az igazi értékeket kell mûködése 
középpontjába állítania. Fel kell vállalnia az 
ifjúság zenei nevelésének misszióját is. A 
lehetô legszélesebb közönség számára kell 
sugározni azt, hogy zenélni jó és a klasszi-
kus zene az ember életét gazdagítja. Amit 
ezért tennünk kell: elhivatottsággal és sza-
kadatlan szorgalommal dolgozni.

y Átvehette a Magyar Érdemrend Lovag-
kereszt polgári tagozat kitüntetést Ön 
szerint inkább a színházi vagy a zeneka-
ri munkájának köszönheti? 

– Egy vidéki városban a koncertélet és a ze-
nés színházi élet szorosan összetartozik, az 
én mûködésemben sem lehet szétválaszta-
ni. Hivatásom szerint muzsikus vagyok 
mindkét mûvészeti mûhelyben, vezetôi 
megbízatásom mindkét intézményben Sze-
ged kultúrájának fejlesztésére szól. A kitün-
tetést annak elismeréseként fogom fel, amit 
a zenekarnál és a színházban, pálcával a 
kézben és felelôs döntéshozóként, azaz 
„összetettben” produkáltam.

* * *

Új gyerekdarab   
és koncertkonferálás 

Lukácsházi Gyôzô több mint egy esz-
tendeje irányítja igazgatóként a szegedi 
együttest, s úgy véli, ezalatt az idô alatt 
több tervét is megvalósította. je len-
tôsen nôtt a gyerekprogramok száma, 
közönsége, megújult a honlap, elindult 
az egyetemi együttmûködés, sokkal na-
gyobb hírverést kap a társulat, és a tur-
nék is sokasodnak. A mûvész remekül 
érzi magát Szegeden, és reméli, hogy a 
koncertek elôtti mûsorvezetésével 
maga is hozzátesz valamit a hangverse-
nyekhez. 

y Úgy látom, jól fogytak az idei bérletek. 
– Teltházas mind a kettô, s a Dómban is ter-
vezünk koncertet. Örülök, hogy kamara-
bérleteink is akadnak jócskán, ha pedig 
mindehhez még hozzávesszük a színházi 
elfoglaltságokat, rengeteg a zenekar tenni-
valója. Az ifjúsági koncertekrôl nem is be-
széltem…

y Jól jelzi az érdeklôdés, hogy egy februá-
ri gyerekdarabjukra már ôsszel, két nap 
alatt elkapkodták a jegyeket…. 

– A Kis Tigrist együtt írjuk Balogh Sándor 
barátommal, az elôadásban az állatok játsz-
szák a fôszerepet, s természetesen a szimfo-
nikus zenekarnak is jócskán akad benne 
feladat. Nagy örömünkre hat elô adásra 
tényleg ilyen gyorsan fogytak el a jegyek, 
talán ez is jelzi, jó az a koncepció, amellyel 
az itteni munkának nekikezdtem. A kicsik-
nek nagyon sok programot kínálunk, és azt 
is jónak tartom, hogy végre az egyetemisták 
is érdekes esteken ismerkedhetnek a klasz-
szikus zenével. 
 
y Az elsô szezon után hogy látja a feladat-
körét? Erre számított, amikor pályázott a 
posztra vagy azért akadnak még mindig 
meglepetések?

– Már semmire sem csodálkozom rá, de 
azért naponta akadnak olyan problémák, 
amelyeket meg kell oldani. A napi te en-
dôkben remek kollégák segítenek. Jó part-
ner a zenekar, nincs vitám sem a szakszerve-
zettel, sem a mûvészeti bizottsággal. Az 
együttesben is jó a hangulat. Az nem volna 
baj persze, ha nem kellene ilyen rengeteget 
dolgozni kevés fizetésért, de ezzel senki 
sem foglalkozik, amikor pódiumra lép. Ma-
gas színvonalúak a hangversenyek, s nagy-
szerû Mózes, Simon Boccanegra, Macbeth 
elôadásban is közremûködött a zenekar. 
Nagyszerû szólistákkal, karmesterekkel dol-
gozunk. Sok turnén veszünk részt, s úgy ér-
zem, hogy pezsgô élet alakult ki Szegeden 
is. A napi rutin mellett a zenekar nyitott az új 
ötletekre is. A nyári Zenés forgatag remekül 
sikerült, tényleg fontosnak tartom, hogy a 
járókelôk belénk botoljanak az utcán is. Ta-
vasztól kezdôdôen sok helyen megjelenünk 
majd a kamaraegyütteseinkkel, ezek szintén 
rendhagyó produkciók lesznek. Végre a 
honlapunk is megújult. Sok tervem akad, de 
azért realista is vagyok, igyekszem a temér-
dek elképzelés közül a megvalósíthatókat 
választani. Persze, igazgatóként fontosnak 
tartom, hogy mindent megtegyek a jobb 
anyagi körülményekért is. Ha az elsô éve-
met kell értékelnem, azt mondom, nagyon 
jól érzem magam Szegeden. 

y Most már Ön is rendszeresen pódiumra 
lép… 

– Bárhol legyen az elôadás, én vezetem be a 
zeneszámokat. Nem tudományos, zenetör-
téneti értékelést mondok, hanem jó hangu-
latra törekszem, olyan információkat adok, 
úgy beszélgetek el a közönséggel, hogy mo-
solyogva indulnak neki a zenehallgatásnak. 
Egy jó mûsorvezetés rengeteget számít a 
hangversenyélménynél, s úgy érzem, ezzel 
személy szerint hozzátettem valamit az elô-
adásokhoz.

y Amikor kinevezése elôtt beszélgettünk, 
azt mondta, a Szegedi Szabadtéri Játé-
kokkal is tárgyal, mert azt gondolta, 
minden feladatot a szegedi szimfoniku-
soknak kellene ellátniuk. Ez a terve hol 
tart most?

– A szándékom továbbra is ez lenne, a fesz-
tivál mûsorpolitikája szerint azonban musi-
calek, máshol már színre került produkciók 
kerülnek sorra. Fájó pont, hogy például a 
jövô szezonban egyetlen olyan elôadás lesz, 
Verdi Az álarcosbál címû operája, amelyben 
a szimfonikus zenekar játszhat… Mi el-
mondtuk a vezetésnek, hogy mit szeret-
nénk, nem mondanak rá nemet, de ahogy 
elkövetkezik az új szezon, akkor valahogy 
nem sikerül ezt megvalósítani. Ha engem 
részükrôl bárki megkérdezne a mûsortervet 
illetôen, akkor valószínûleg tudnék olyan 
ötleteket adni, amelyekben a szimfonikus 
zenekar is szerepelhetne. De nem kérdez-
nek…

y Említette, hogy a muzsikáló gyerekek-
nek is szeretne seregszemlét szervezni. 

– Az Adj teret a tehetségnek! – címû prog-
ramra nagyon sokan jelentkeztek, több 
szegedi ügyes kis zenésznek lesz koncertje 
Budapesten. Ugyanezeket a szereplôket ta-
vasszal a közönség elé viszem városunkban 
is, a szegedi szimfonikus zenekarral. A rá-
dióban, az én mûsoraimban is meg fognak 
jelenni a tehetségek. Egyébként kiváló tö-
rekvésnek tartom a Virtuózokat is, egyetlen 
szívfájdalmam, hogy én, aki ezzel foglalko-
zom már sok évtizede, nem kaptam felké-
rést. Pedig szívesen vezettem volna a 
mûsort… 

y Mióta Ön az igazgató, az együttes körü-
li hírverés is sokkal nagyobb. 

– Nagyon fontosnak tartom, hogy mindaz, 
amit csinálunk, eljusson az emberekhez. 
Sokat segít ebben a rádiós múltam, s persze 
jelenem, a helyi tv-k, rádiók is szívesen fog-
lalkoznak velünk, minden ese mé nyünk rôl 
beszámolnak. Már sorozatom is indult az 
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egyik csatornán. Az én nyüzsgôs kapcsolat-
rendszerem úgy tûnik, hozza az eredmé-
nyeket. 

y Említette, hogy eddig is kiváló volt az 
együttes, de lehet még jobb is. Mi mindent 
tud ezért tenni?

– Sokat számít az a teljesítmény-ösztönzô 
rendszer, amelynek lényege, hogy az, aki 
jelentkezik a meghallgatásra, és meg-
felelôen magas szinten muzsikál, attól 
kezdve magasabb fizetést kap. Idén 63-an 
jelentkeztek, az együttes kétharmada vál-
lalta, hogy játszik, pedig azt sem éri semmi-

lyen hátrány, aki ebben nem vesz részt. 
Úgy vélem, mindez szintén segít abban, 
hogy az együttes egyre magasabb szinten 
muzsikáljon. Mivel minden próbát végig-
hallgatok, nyugodtan mondhatom, hogy jó 
úton járnak... 

R. Zs.

y A Magyar Rádió Zenei Együttesei a 
2010 elôtti idôszakban több nehéz idô-
szakot éltek át: leépítették Európa egyik 
leg híresebb kórusát, csökkentették a 
szimfonikus zenekar létszámát és úgy tû-
nik, hogy mára nem a korábbi hírnevük-
höz méltó helyet foglalják el a magyar ze-
nei életben…  A zenészeik fizetése elma-
rad akár a Nemzeti  Filharmonikusok, 
akár a Budapesti Fesztiválzenekar bé ré-
tôl, de újabban az Operaház is komoly 
elszívó erôt gyakorol. Milyen tervei van-
nak az MTVA-nak az együttesekkel?

Szabó LáSzLó zSoLt: Ezt a három együttest 
Magyarország vezetô társulatai között tart-
ják számon alapításuk óta. A magas színvo-
nal megôrzésének nyilván sokféle eszköze 
és módszere van, s mindaz, amit felsorolt, 
a létszámnövelés, a nagyobb büdzsé, ezek 
csupán eszközök lehetnek.  Az elmúlt idô-
sza kok hektikussága után nyugalmat és 
biztonságot szeretnénk vinni az együtte-
sek életébe. Hiszen a zenekar, a kórus és a 
gyerekkar jövôje biztosított az MTVA köte-
lékében.  

y Sokan a mûvészek közül éppen a létbi-
zonytalanság, az alacsony bérek miatt 
távoztak más együtteshez. Hogyan lehet 
ôket pótolni?

Sz. L: zS: Hosszú ideig fociztam, ami szin-
tén csapatjáték, és azt láttam, vannak kupa-
csapatok, amelyek nagyon jó versenyzôkbôl 
állnak, mégis rossz eredményeket érnek el, 
s vannak gyengébbek, amelyek viszont re-
mek teljesítményekre képesek. Hogy egy 
zenekarban minden muzsikus kiváló le-
gyen, az irreális elképzelés. Ezért inkább 
úgy vélem, azokból a muzsikusokból kell a 
legtöbbet kihozni, akik jelenleg a zenekar-

ban játszanak. Persze néha egy futballcsa-
patba is kell erôsítés, ha az MR együttesei-
nél is szükség van rá, akkor abban az ügy-
ben is lépni fogunk. 

y Gondolom, a zenekar és a kórus veze-
tôje egyaránt szeretné, ha nône a státu-
szaik száma…

Sz. L. zS: Semmi sincs kizárva. De ez nem 
cél, hanem eszköz. Ha ahhoz, hogy a zene-
kari és az énekkari színvonal tovább emel-
kedjen, erre van szükség, akkor nyilvánva-
lóan megtesszük a megfelelô lépéseket. 

y Biztosan szívesen elmondja Kovács Já-
nos vagy Pad Zoltán is, hogy sokkal jobb 
lehet a színvonal több muzsikussal, éne-
kessel, színesebb lehet a mûsor.

szól a rádió… 
szabó lászló zsolt biztonságot kíván adni az mr együtteseinek

Új idôszámítás kezdôdik a magyar 

rádió zenei Együtteseinek  

az életében.  szeptember elsejétôl 

új ügyvezetô igazgató irányítja  

a társulatokat hamada Katalin 

személyében. a zenekart ettôl a sze-

zontól Kovács jános vezeti,  

az énekkar kinevezett karnagya  

pad zoltán, a gyerekkórus élén 

pedig dr. matos lászló és Kabdebó 

sándor áll. az mtva vezérigazgató-

ja, dr. szabó lászló zsolt nagyon 

fontosnak tartja az együtteseket. 

szeretné, ha még magasabb 

színvonalon teljesítenének,  

s a tervek és célok között szerepel 

az is, hogy ismét a magyar szimfo-

nikus zenekarok szövetsége tagjává 

váljanak, s rájuk is vonatkozzon  

az elôadó-mûvészeti törvény.  

a társulatok jövôjérôl szabó lászló 

zsolttal, hamada Katalinnal  

és pad zoltánnal beszélgettünk. 

Szabó László Zsolt


